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Zomer in Bosch en Duin
Dit zomernummer heeft weer veel in-
teressants te melden over van alles wat 
plaatsvindt in onze omgeving. Op de 
cover staat gepassioneerd imker Jan 
van den Berg Jeths uit Bosch en Duin. 
Hij heeft een tiental bijenkasten in zijn 
achtertuin en is door deze hobby in-
tensiever betrokken bij de natuur. In 
dit magazine vertelt hij uitgebreid over 
de bijenstand en de bedreiging van de 
Aziatische hornaar voor de bijenstand. 
Mooi om te lezen dat er naar zijn potjes 
honing ieder jaar een grote vraag is in 
onze buurtschap.  

Verder een verslag van de natuurwan-
deling op Landgoed Beerschoten door 
een groep enthousiaste leden, onder 
leiding van onze boswachter Jacqueline 

van Dam. Een prachtig landgoed met 
oude lanen en weilanden met boom-
groepen. Met zo’n activiteit proberen 
we de binding tussen onze leden te ver-
sterken. Jacqueline heeft in dit nummer 
weer een interessant artikel geschre-
ven, heel toepasselijk over het buiten-
landgevoel op Landgoed De Paltz.

We hebben ook aandacht voor de ope-
ning van de nieuwe tennisbanen dit 
voorjaar van Tennisvereniging Bosch 
en Duin. De tennisvereniging bestaat 
alweer ruim 50 jaar en is ontstaan uit 
de toenmalige jeugdclub van de buurt-
vereniging. Onze huidige jeugdclub is 
ook weer actief geweest met een Paas-
activiteit, waar vele gezinnen met jonge 
kinderen aan deel namen.

We willen in dit nummer, als vervolg op 
een eerdere voorlichtingsavond in 2024, 
stilstaan bij het gevaar van bosbran-
den en het traject dat wij als vereniging 
hiervoor ingaan met de gemeente en de 
Veiligheids Regio Utrecht (RVU). Door 
klimaatverandering en daarbij horende 
periodes van grotere droogte is het van 
belang beleid op te stellen over brandrisi-
co’s op de Utrechtse Heuvelrug.

Ik wens u een mooie en ontspannen zo-
mer toe namens de redactie en het be-
stuur. Vanaf september hoop ik u weer te 
zien op een activiteit van onze vereniging.

Ed Pipers

Voorzitter Vereniging Bosch en Duin e.o.
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Nicky en Guus hoe hebben jullie elkaar 
leren kennen?
Guus: In de tijd dat wij elkaar ontmoetten 
had ik in Londen met een compagnon een 
bedrijf in Volumeauto’s zoals Rangerovers 
en Landrovers voor klanten overzee. Ik 
hield kantoor op 50 Pall Mall, tegenover 
St. James’s Palace. Ik had een secretaresse 
nodig en had een advertentie gezet in de 
Daily Telegraph. Uit alle reacties sprak mij 
de brief van Nicky het meest aan. Haar 
brief legde ik apart. 
Nicky: Ik kwam uit Shipley Bradford in 
West Yorkshire in Noord Engeland, had een 
opleiding voor secretaresse gevolgd, sprak 
Italiaans en Spaans, en had net twee jaar in 
Saoedi-Arabië gewerkt voor Aramco, een 
Amerikaans oliebedrijf. Ik werd aangeno-
men als Guus zijn secretaresse en na een 
tijdje kregen we een relatie. Dat was in 1977 
en in 1978 zijn we getrouwd. Dat gebeurde 
in het Gemeentehuis in de wijk Chelsea. 
We hielden de receptie in de Sloane Club 
op Sloane Square. Op onze ‘wedding cake’ 
stonden twee vlaggetjes: de Nederlandse 
en de Engelse. Die vlaggetjes hebben we 
bewaard en later nog eens gebruikt bij de 

doop van onze dochter. We woonden in een 
flat op de begane grond in Holland Park, dat 
is een zeer prettig gebied om te wonen.
Guus: In de zomer wandelde ik naar mijn 
werk, dat was zo’n drie kwartier lopen en 
dan kon ik de hele route alleen maar door 
parken lopen: Kensington-, Hyde- en Green 
Park. Ik kwam geen drukke straat tegen. 
Maar we zijn toch uit Londen vertrokken 
en naar Chalfont St. Peter in Bucking-
hamshire verhuisd. Dat ligt ten noorden van 
Londen. Daar zijn ook onze twee dochters 
geboren. In die tijd ging het slecht met de 
auto-industrie en werd mij gevraagd door 
de burgemeester va Tavistock Devon, waar 
de fabriek gevestigd was, of ik een fabriek 
wilde overnemen. Het bedrijf was de groot-
ste werkgever in die regio met 180 man 
personeel. Het bedrijf maakte onderdelen 
voor auto’s. Ik vond het wel een uitdaging 
om dit bedrijf weer op de rit te krijgen en 
te investeren in nieuwe machines en nieuwe 
klanten aan te trekken. 
Nicky: Ja Guus is een echter ondernemer, 
hij gaat er voor, ook al is het een hele nieu-
we wereld voor hem. 

Ze ontmoetten elkaar in Londen, zij Engelse, hij Nederlander. Ze verbleven vele jaren in 
Engeland, maar keerden in 1989 Engeland de rug toe en gingen in Huis ter Heide wonen en 
werken. Ik ontmoet Nicky en Guus de Bie in hun comfortabele huis aan de Ruysdaellaan. 
Ons gesprek zal vooral gaan over de cultuurverschillen tussen Engeland en Nederland, zoals 
zij dat hebben ervaren. En ook vertellen zij over de wijze waarop hun leven is verlopen.

Interview met Nicky en Guus de Bie door Gea Schmidt

‘Mijn ervaring met verhuizen naar een 
ander land is: je ontdekt een deel van 
jezelf, dat je nog niet kende en dat is heel 
verrijkend’
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Heb je altijd al dat avontuurlijke gehad 
Guus?
Guus: Ja, dat denk ik wel. Ik ben al vrij 
jong naar Zuid-Afrika vertrokken waar 
ik als auditor voor General Motors ging 
werken. Ik had een oom die in Bloem-
fontein woonde, Zuid-Afrika trok me 
wel. Ik ben daar vier jaar gebleven en 
toen ik terugkwam in Nederland trok 
het buitenland toch weer. En zo ben ik 
in Londen terecht gekomen om een ei-
gen bedrijf op te richten. Zo begon een 
hele verrijkende periode voor mij, Nicky 
ontmoet te hebben en een spannende 
en uitdagende werksfeer in een gewel-
dige stad.

Guus hoe heb jij als Nederlander Enge-
land ervaren?
Ik was me eigenlijk niet zo bewust van 
de verschillen, tenslotte was ik ook 
jaren in Zuid-Afrika werkzaam geweest, 
en als er ergens verschillen zijn dan is 
het daar wel. Bovendien was dat nog 
in de tijd van de apartheid. Maar in 
Engeland had ik dat niet zo door dat 

mensen naar je op zouden kijken (zoals 
in Tavsitock, Devon), vanwege je positie. 
En de mentaliteit is zo anders. De En-
gelsen luisteren goed, heel anders dan 
in Nederland, daar is men veel directer 
en hebben meteen een mening. En de 
Engelse humor is ook heel anders. Ik 
hou daar erg van. Als je in een pub komt 
is daar een prettige sfeer, je wordt aan-
gesproken alsof men je al jaren kent. 

Toch zijn jullie naar Nederland verhuisd
Ja, dat was in 1989. Ik heb op een 
gegeven moment mijn bedrijf in Devon 
verkocht. Toen zijn we naar Nederland 
verhuisd. Binnen twee dagen hadden 
we een huis gekocht, dat is het huis 
waar we nu nog steeds in wonen en 
van houden in deze mooie buurt met 
lieve buren. Ik begon samen met een 
partner uit Rotterdam vanuit huis een 
telecommunicatiebedrijf voor bedrijven 
en telefooncentrales. We verkochten 
deze systemen aan bouwbedrijven en 
gemeenten. Je moet weten dat dit de 
periode was dat er nog geen computers 

in de handel waren. We hadden een 
kantoor in Zeist met een showroom en 
veel technisch personeel. Toen ik 65 
werd (Guus is nu 77), heb ik het bedrijf 
verkocht.

Nicky, hoe was het voor jou om naar 
Nederland te verhuizen?
Ja, dat was een hele stap. Mijn ouders 
woonden in Yorkshire en hadden een 
sterke band met onze kinderen, dat was 
ook moeilijk voor hen. Onze kinderen 
spraken geen Nederlands, Guus en ik 
spraken ook altijd Engels met elkaar. 
Maar de kinderen leerden de Neder-
landse taal al heel snel zodra ze op 
school zaten, bij de Zevende-dags Ad-
ventisten. Het was zelfs zo dat de kinde-
ren zich op school voor mij schaamden, 
omdat ik geen Nederlands sprak. In 
korte tijd konden ze alle sinterklaaslied-
jes meezingen. Ik heb ook ervaren dat 
je als je jong bent, heel veel souplesse 
hebt om je aan een nieuwe situatie aan 
te passen. Ik ben op Nederlandse les 
gegaan in Zeist. Ik ben vrijwilligerswerk 

gaan doen op school, hielp met crea-
tieve middagen en ben zwemmoeder 
geweest, kortom ik heb het Nederlands 
en de Nederlandse cultuur goed leren 
kennen.

Je spreekt inderdaad perfect Neder-
lands Nicky, en bent zo te horen prima 
geïntegreerd. Toch niet een beetje 
heimwee?
Ach, als je me het zo vraagt, natuurlijk 
miste ik de Engelse Kerst, dat is toch zo 
heel anders dan hier. Maar ja, langzaam 
bouw je hier je eigen tradities op. Ik 
heb heel veel om dankbaar voor te zijn. 
Mijn ervaring met verhuizen naar een 
ander land is: je ontdekt een deel van 
jezelf, dat je nog niet kende en dat is 
heel verrijkend. De Engelse humor is 
inderdaad anders en bepaalde om-
gangsvormen ook, maar het is toch wel 
vergelijkbaar. Nee heimwee heb ik niet, 
maar ik kom nog regelmatig in Enge-
land voor familie-en vriendenbezoek 
en dat is altijd weer heerlijk. In Neder-

land heb ik ook een fijne vriendenkring 
opgebouwd. Ik ben lid van de Holy 
Trinity Church in Utrecht, ben daar ook 
pastoraal betrokken. Verder ben ik lid 
van de Engelse bookclub, die voorna-
melijk uit Nederlandse vrouwen bestaat, 
maar waar wel Engelse literatuur wordt 
gelezen. Verder dans ik graag en ben 
ik lid van het Danscentrum in Utrecht. 
En ook ben ik al jaren vrijwilliger bij het 
UMC Utrecht. Daar ben ik gastvrouw in 
de poliklinieken, ik wijs mensen de weg. 
Ik doe dit nu 25 jaar en heb onlangs een 
speldje ontvangen.

En Guus, hoe breng jij je dagen door?
Voornamelijk met huis en tuin dingen, 
en ik wandel veel. En verder ben ik zeer 
geïnteresseerd in de politiek. Met mijn 
oudste broer, die 3 jaar ouder is dan ik, 
spreek ik dagelijks de politieke situatie 
door. En sinds 2000 heb ik grote inte-
resse in het klimaat, milieu en energie. 
Ik volg ‘De Groene Rekenkamer’, een in 
2008 opgerichte stichting die zich ten 

doel stelt kritisch te rekenen aan zaken 
op het terrein van natuur en milieu. Ik 
ben niet zoveel buiten de deur bezig als 
Nicky.
Nicky: Onze twee dochters hebben 
allebei fikse banen, de één werkt voor 
de Raad van State en de andere is senior 
jurist bij de Gemeente Den Haag. We 
zijn dol op onze vier kleinkinderen. 
Jammer dat ze niet om de hoek wonen. 
Het is altijd een feest als ze hier komen 
logeren. Nogmaals: we hebben veel om 
dankbaar voor te zijn en een interessant 
leven.
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Het is een prachtige, zomerse dag 

als ik ’s ochtends besluit om een 

lekkere wandeling te maken. De lucht 

is strakblauw, geen wolkje te beken-

nen, en de zonnestralen verwarmen 

de aarde. Via Soest en Soestduinen 

bereik ik mijn startlocatie bij restau-

rant ’t Hoogt. Dit is overigens niet 

de hoogste top van de Utrechtse 

Heuvelrug, daarvoor moet je naar 

de Amerongse Berg. Mijn wandeling 

start over allerlei mooie bospaden op 

de Soester Hoogt. Geleidelijk zet ik 

een daling in naar Landgoed De Paltz. 

Onderweg groet ik goedgeluimde 

wandelaars en uitgelaten (klein)kin-

deren die de vrolijke kabouterroute 

volgen. Zelf geniet ik van het gezang 

van de zwartkop en het geroffel van 

een grote bonte specht in de verte.

Vallei
Bij de markante ‘drieplank’ van 

Utrechts Landschap betreed ik 

Landgoed De Paltz en loop nu langs 

de andere kant van het hek, waar het 

pad licht stijgt. Aan mijn linkerhand 

doemt een grote vallei op. De grote 

weidsheid na het intieme bosgebied 

is haast onwerkelijk. Het ontstaan 

van de vallei is niet te danken aan 

de stuwende ijsmassa’s uit een ver 

verleden, maar het werk van mensen. 

Tot maar liefst 22 meter onder het 

Buitenlandgevoel
©  Jacqueline van Dam, Boswachter Publiek Utrechts Landschap
noord@utrechtslandschap.nl

oorspronkelijke maaiveld is hier door 

houthandelaar Van der Krol zand 

afgegraven voor de bouw en we-

genbouw, waaronder de A28. Na de 

afgraving is de voedselarme boven-

laag weer teruggebracht. Op de tere 

bloemen die je daar ziet komen zeld-

zame, beschermde dagvlinders voor 

zoals bruin blauwtje, heivlinder, groot 

dikkopje en de kommavlinder. Het 

struikgewas zorgt voor schuilplaatsen 

voor verschillende dieren en uitkijk-

posten voor vogels. Met mijn verre-

kijker krijg ik al gauw een roodborst-

tapuit in het vizier. Wat een pracht 

vogeltje! Helaas nèt iets te ver bij mij 

vandaan om zijn gezang te horen. 

Een kronkelende hazelworm schiet 

snel weg tussen de zeer zeldzame 

rode dophei. Het nieuwe ‘post & rail’ 

hekwerk moet ervoor te zorgen dat al 

dit prachtigs niet betreden wordt!

Donker bos

Even verderop duik ik weer het bos in. 

Het is hier een stuk donkerder onder 

de naaldbomen dan in het loofbos, 

waar ik eerder liep. Deze overgangen 

in het landschap voelt echt alsof ik in 

het buitenland ben. Langs het slinge-

rende pad staan reusachtige douglas-

sparren, ooit aangeplant voor hou-

toogst, maar ook Kaukasische sparren 

met hun kenmerkende hangende 

takken. De geur van het naaldhout in 

de zomer doet me denken aan mijn 

jeugd, toen ik veel tijd doorbracht 

in naaldbossen. Onder de bomen 

groeien bosbes, lijsterbes, varens en 

mossen. Het zandpad komt uit op 

klinkerverharding.

Hoofdlaan 

De imposante hoofdlaan is verhard 

met klinkers in waaierverband (wat 

een monnikenwerk!) en wordt opge-

sierd door koperkleurige lantaarns. 

Met drie rijen beuken aan weerszij-

den straalt het geheel een enorme 

grandeur uit. Vanaf de hoofdentree 

Ontstaansgeschiedenis

De naam De Paltz verwijst vermoedelijk naar de Duitse dagloners die in het gebied op de akkertjes werkten. 
Het zouden gedeserteerden uit het leger van Frederik de Grote uit de geboortestreek Rijnland-Palts zijn, 
die zich hier in de tweede helft van de 18e eeuw vestigden. Pas een eeuw later ontstond het landgoed, toen 
jonkheer J.P.A.L. Ram het terrein aankocht en in 1867 het landhuis liet bouwen. De landschappelijke inricht-
ing van het terrein is vermoedelijk naar ontwerp van tuinarchitect H. Copijn. Na 1876 vond een reorganisatie 
plaats door L. Springer, waarbij onder andere de doolhof met hermitage (1883) zijn toegevoegd. Het com-
plex De Paltz is beschermd als rijksmonument. De beschermde elementen zijn de Villa, het Koetshuis, de 
parkaanleg inclusief middeleeuwse omwalling en de hermitage.

Hoofdentree landgoed De Paltz

Rode beuk,
voor het hoofdhuis

Boerderij, 
recht tegenover het hoofdhuis

Vallei
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bij de Van Weerden Poelmanweg naar 

de Verlengde Paltzerweg golft de 

kaarsrechte laan mee met de hoogte-

verschillen in het terrein. Vanuit de 

hoofdentree gezien staat aan de rech-

terzijde een koetshuis uit 1870. De bel 

in de toren was bedoeld om bewoners 

van het hoofdhuis te waarschuwen bij 

de komst van bezoek. De korte laan 

er pal tegenover leidt tussen bolhaag-

beuken naar een mortuarium met ste-

nen bank. Verderop in de laan passeer 

ik aan de linkerzijde het hagelwitte 

hoofdhuis in Frans eclectische stijl, 

dat door Herman van Veen in 2015 

in oude luister is hersteld. De lange 

zichtas richt zich op de boerderij van 

het landgoed. Dit was reden dat een 

van de voormalige eigenaren van het 

landgoed bewoning van het koets-

huis prefereerde boven het landhuis. 

De drie schaapskooien die ooit langs 

de hoofdlaan stonden, zijn allemaal 

verdwenen. De twee houten blokhut-

ten aan de rechterzijde zijn in gebruik 

door Utrechts Landschap.

Herman van Veen

Mijn wandelroute leidt mij via smalle 

paadjes over het terrein van Herman 

van Veen Arts Center. Ik passeer aller-

lei kunstwerken en bij de parkbanken 

gelukkig geen foeilelijke afvalbakken, 

maar rieten mandjes. Herman van 

Veen, artiest en kunstenaar (wie kent 

‘m niet?) biedt bezoekers een kijkje in 

zijn wereld met exposities en voor-

stellingen. Het is een mooie plek om 

even te pauzeren voor een glas thee. 

De bediening is allervriendelijkst. Als 

ik mijn weg vervolg ontdek ik een 

goed verborgen parkeerterrein en een 

– helaas niet onderhouden – berceau 

(loofgang) van linden. Je kunt de 

kunstenaar geen ongelijk geven, dat 

hij in 2015 is neergestreken op deze 

idyllische plek!

Doolhof 

Ik steek de hoofdlaan over en kom in 

een gebogen laan geflankeerd door 

leilinden. Het pad voert verder tussen 

graslanden en houtwallen met bomen 

en besdragende struiken. Als ik hier 

bij zonsondergang zou zijn, zou ik hier 

ongetwijfeld reeën en vleermuizen 

zien. Nu hoor ik ‘slechts’ vogels zin-

gen en bijen zoemen. Rechts van mij 

doemt een niet-toegankelijk boerderij 

op, maar ik ga rechtdoor richting een 

doolhof, dat in 2017 is hersteld. De 

5700 aangeplante beukjes worden 

bewust laag gehouden, zodat je je 

doel, de kluizenaarsgrot (eveneens 

hersteld), van een afstand kan zien. 

Soester Hoogt

De route brengt mij weer naar de 

andere zijde van de hoofdlaan waar 

ik door een gemengd bos uiteindelijk 

weer in een grote open ruimte kom. Ik 

ben overduidelijk aan de andere zijde 

van de vallei beland. Nauwelijks heb 

ik in de gaten dat ik stiekem toch een 

daling in het terrein heb gehad, maar 

nu ik naar de entree van De Paltz loop 

merk ik toch een klimmetje. En dan 

ben ik nog niet terug op de plaats van 

vertrek:

ook voor het bereiken van de Soes-

ter Hoogt volg ik nog wat stijgende 

paden. Wat een geweldige belevenis! 

Het voelt alsof ik in het buitenland 

ben geweest!

Wandelroutes 

Er lopen diverse gemarkeerde routes door het gebied. Ik volgde een 
digitale route via Wandelzapp: Kort en Prachtig De Paltz (8 km). De 
gele paaltjes route op landgoed De Paltz van Utrechts Landschap 
(3,4 km) is te combineren met de rode wandelroute Munitiepark 
(4,5 km). Vanaf restaurant ’t Hoogt is er een rode paaltjesroute en 
kabouterpad.

Kluizenaarsgrot

Kenmerkende ‘drieplank’ bij de hoofdentree Kaukasische spar

De meest persoonlijke dementiezorg
wanneer thuiswonen niet meer gaat

Martha Flora Bosch en Duin biedt mensen met dementie een
warm thuis, wanneer zelfstandig wonen niet meer gaat. Een
thuis waar eigen regie, echte aandacht en vooral leefplezier
centraal staan. 

Bij ons woont u in een ruime studio met badkamer en pantry,
die u naar eigen smaak kunt inrichten. Daarnaast beschikt
Martha Flora over een unieke, zeer royale gemeenschappelijke
ruimte: de Meander. Met een huiskamer, tuinkamer,
eetkeuken, atelier, bibliotheek en heerlijke tuin. Martha Flora
Bosch en Duin is prachtig gelegen tussen de bomen nabij het
Panbos. 

Bĳ Martha Flora kunnen u het leven dat u gewend bent zoveel
mogelĳk voortzetten, rekening houdend met de dementie.

U bent van harte welkom voor een vrijblijvende rondleiding,
zodat u zelf het unieke Martha Flora concept kunt ervaren.

Voor meer informatie neemt u contact op met
locatiemanager Anna Scholte via 030  30 36 670 
of ga naar www.marthaflora.nl 
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Onder een stralende lentezon is op 29 maart het volledig vernieuwde tennispark van Tennisvereniging 

Bosch en Duin feestelijk geopend. Burgemeester Langenacker verrichtte de officiële opening door het 

luiden van de toss-bel, waarna het park formeel in gebruik werd genomen.

De belangstelling was groot: vele leden en geïnteresseerden verzamelden zich op het opgefriste 

terras, waar zij werden getrakteerd op feestelijke bubbels en heerlijke hapjes. De sfeer was feeste-

lijk en sportief tegelijk, met activiteiten voor jong en oud. Kinderen leefden zich uit op de kleurrijke 

opblaas-stormbaan, terwijl op de banen druk werd getosst en meegedaan aan verschillende tennisspel-

len.

Het vernieuwde park beschikt nu over vier moderne smashcourtbanen waarop het hele jaar door 

gespeeld kan worden, en vier klassieke gravelbanen die hun charme behouden hebben. Ook het terras 

kreeg een flinke opknapbeurt. Dankzij de inzet van sponsoren én leden zijn er gloednieuwe terrassets 

aangeschaft, die uitnodigen tot napraten en genieten na een potje tennis.

Niet alleen op, maar ook rondom de banen is veel aandacht besteed aan sfeer en uitstraling. Een 

enthousiaste ploeg vrijwilligers uit de vereniging verzorgt de beplanting en heeft het park daarmee 

voorzien van een groene, en kleurig bloeiende omlijsting die elke bezoeker welkom heet.

Voor wie ook zin heeft om te komen tennissen: er is volop ruimte voor nieuwe leden, zowel jeugd als 

volwassenen. Er kan vrij gespeeld worden, maar ook deelname aan competitie, toernooien en gezellige 

interne wedstrijden is mogelijk. Of je nu beginnend speler bent of al jaren op de baan staat – iedereen 

is van harte welkom bij Tennisvereniging Bosch en Duin.

Feestelijke opening van vernieuwd 

tennispark Bosch en Duin
Ellen Claessen, Tennisvereniging Bosch en Duin

PROGRAMMA SEIZOEN 2025/2026 
(voor 2026 kijk op de website)

17-10-2025      SEFARIN TRIO   De Jonge Helden 

bestaande uit Julian Jeukendrup, viool  Valentijn Jeu-

kendrup, cello, Jorian van Nee, piano.  Allen hebben 

prijzen gewonnen bij het Prinses Christina Concours 

in verschillende categorieën. Zij hebben opgetreden 

bij Podium Klassiek, NBE, en in grote concertzalen in 

binnen en buitenland.

21-11-2025  TCHAIKOWSKY, RACHMANINOV AND 

ALL THAT JAZZ Peter Beets, piano & Marius Beets, 

contrabas.  

19-12-2025   KERSTCONCERT Cosy Brass (BE)  Deze 

ongewone bezetting  van 2 cornetten, een tenorhoorn 

en euphonium verrast al meer dan 20 jaar het publiek 

met een warme bloemlezing van originele stukken en 

bewerkingen uit het klassieke repertoire.

Stichting Cultuurpodium Den Dolder
De Stichting Cultuurpodium Den Dolder bestaat inmiddels meer dan 10 jaar. Het is een podium waar veel gerenommeer-

de artiesten graag opgetreden. Het Cultuurpodium Den Dolder is een vrijwilligers organisatie, die staat voor hoge kwa-

liteit dicht bij huis. Mede dankzij sponsoren, vrienden, subsidieverleners en bezoekers kunnen wij instaan voor een hoge 

kwaliteit. We worden dan ook door sommigen ook wel ‘Klein Tivoli’ genoemd. De programmering is divers, variërend van 

klassieke muziek tot jazz en van wereldmuziek tot muziektheater. De artistieke commissie maakt ieder jaar een selectie 

uit het grote aanbod van aanvragen.

De activiteiten vinden plaats op vrijdagavond van oktober t/m mei in de Maria Christina Kerk aan de Dolderseweg 123 

in Den Dolder. De kerk is dan veranderd in een theater en ontmoetingsplek. Aanvang van de concerten is 20.00 uur. De 

locatie is goed toegankelijk, parkeren is gratis en bij de entreeprijs van 20 euro is koffie/thee en een drankje inbegrepen. 

Kaarten kunt u kopen via de website www.cultuurpodiumdendolder.nl of aan de zaal. Wij zien uw bezoek graag tegemoet.  

Johan Ehrlich, voorzitter bestuur Cultuurpodium Den Dolder

Peter Beets

Kerstconcert in de Maria Christina kerk
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Zeer goed ontwikkelde ogen (foto: Mark Zekhuis)

Villa Hoefstaete, Vossenlaan 26, 3735 KN Bosch en Duin, 
T 038 - 452 40 67, E contact@zorggroepdelaren.nl.  
www.zorggroepdelaren.nl

Villa Hoefstaete biedt een luxe, 
veilige en sociale woonomgeving 
met gastvrije service en deskundige 
24-uurszorg op maat. 

Het leven in Villa Hoefstaete is erop gericht u 
het thuisgevoel te bezorgen. Behouden wat 
waardevol is en uitkijken naar dat wat komt. 
Uw leven leiden zoals u gewend bent in de 
geborgenheid van onze villa.

Nieuwsgierig geworden?  
Kom gerust kijken en proef de sfeer. Vraag een 
rondleiding aan en breng uw familie mee.  
Van harte welkom. Bel: 038 – 452 40 67

Naampatroon-Hoefstaete-CMYK.pdf   7   15/9/24   20:44

Villa Hoefstaete in de bosrijke omgeving 
van Bosch en Duin heeft alles wat een 
woonzorgvilla tot een echt thuis maakt!
Jurjen Koopmans, locatiemanager

Advertentie JBA security DEF C.pdf   1   22-05-2023   16:10

Geslaagde paasactiviteit voor de jeugd bij 
De Wijngaard

Nienke Volker-Touw en Liliane Vermeulen

Op vrijdag 19 april organiseerde de jeugdclub van de Vereniging Bosch en Duin een feestelijke paasacti-
viteit op het grasveld voor De Wijngaard aan de Dennenweg 2. Met meer dan 25 enthousiaste kinderen 
werd het een vrolijke en gezellige middag.

Voor de jongste kinderen was er een speurtocht, waarbij ze op zoek gingen naar kleurrijke paasplaatjes. De 
oudere kinderen kregen een uitdagendere route aangeboden, die helemaal rondom het gebouw van De 
Wijngaard liep. Veel kinderen kozen ervoor om de route meer dan eenmaal te lopen, omdat ze fanatiek op 
zoek gingen naar de letters die ze bij hun eerste poging nog niet hadden kunnen vinden. Bij het succesvol 
afronden van de speurtocht wachtte een leuke verrassing bij het kraampje, dat uiteraard voor veel blije 
gezichten zorgde.

Ook aan de ouders was gedacht: onder het genot van koffie en thee 
ontstonden er gezellige gesprekken en nieuwe ontmoetingen. Het was 
mooi om te zien hoe iedereen genoot van de ontspannen sfeer. Na afloop van 
de speurtochten konden de kinderen aanschuiven aan de knutseltafel, waar ze naar hartenlust kon-
den knippen, plakken en kleuren. Daar werd ruimschoots gebruik van gemaakt. Het was een fijne afsluiting 
van een actieve middag.

Een bijzonder woord van dank gaat uit naar de medewerkers en bewoners van De Wijngaard voor hun gast-
vrije ontvangst en hulp. Dankzij hen voelde iedereen zich welkom en thuis op deze mooie locatie. Gezien 
het enthousiasme en de positieve reacties van jong en oud, kijken we ernaar uit om deze paasactiviteit 
volgend jaar opnieuw te organiseren!
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Ik ben lid van de Nederlandse Bijen-

houdersvereniging (NBV, 9000 leden) 

en voorzitter van de NBV-afdeling 

Utrechtse Heuvelrug. Binnen deze 

lokale vereniging wisselen we veel 

kennis uit en helpen we elkaar. Verder 

word ik regelmatig gevraagd om een 

zwerm bijen te scheppen in Bosch en 

Duin. Soms lukt het niet, omdat de 

zwerm zich onder de dakpannen heeft 

genesteld. Dan is de truc om de bijen 

te verleiden om zich te verplaatsen 

naar een opgestelde bijenkast met 

raten en honing.

Het bijenvolk

De honingbij is een van de belangrijk-

ste bestuivers van bloeiende planten. 

Ongeveer 75 % van onze gewassen 

zouden niet kunnen groeien zonder 

de bestuiving door bijen en andere 

insecten.

De honingbij is bovendien de leveran-

cier van verschillende natuurproduc-

ten, zoals honing en bijenwas. 

Het bijenvolk bestaat uit één koningin, 

de werksters en de darren. De konin-

gin is degene die het nest in stand 

houdt door grote hoeveelheden eitjes 

te leggen, tot wel 2.000 per dag. De 

werksters verzorgen het broed en ha-

len de honing. De darren zijn er alleen 

voor de bevruchting van de koningin. 

Dit gebeurt op een eenmalige bruids-

vlucht waar de koningin met 15 tot 20 

darren paart. Ze heeft dan voor 3 jaar 

sperma. In de zomer heeft een volk 

40 tot wel 80.000 bijen en in de win-

ter 10.000. De darren worden gebo-

ren uit onbevruchte eitjes. De darren 

worden voor de winter allemaal dood 

gestoken door de werksters. Dit kost 

het volk dan geen wintervoer.

Bijen willen zich van nature vermeer-

deren. Dit doet een volk door nieuwe 

koninginnen te kweken binnen het 

volk. Bij de geboorte gaat een volk 

dan zwermen. De oude koningin 

vertrekt met ongeveer de helft van 

de bijen en zoekt een nieuwe plek. Dit 

zwermen is niet wenselijk en wordt 

voorkomen door van de oude koningin 

een deel van de vleugel af te knippen 

waardoor deze niet meer kan vliegen. 

De koningin valt bij het zwermen op 

de grond en de bijen blijven in de kast. 

Aangezien er meerdere koninginnen 

worden aangemaakt door het volk, 

moet de imker deze koninginnencellen 

dan tijdig verwijderen. Een andere me-

thode om het zwermen te voorkomen 

is het volk tijdig te splitsen. In het volk 

zonder de koningin worden dan van-

zelf nieuwe koninginnen gekweekt.

Een koningin leeft ongeveer 2 tot 3 

jaar. De imker moet dus zorgen voor 

een opvolgster. Dit doet hij door van 

de meest vriendelijke bijenvolken 

koninginnen te telen. Zo’n volk wordt 

beoordeeld op honingopbrengst, 

zachtaardigheid, raatvastheid, zwerm-

traagheid en het vermogen om zelf 

de varroamijt te bestrijden. Om een 

koningin te vinden in een bijenvolk 

wordt de koningin gemerkt met een 

kleur. Anders is een koningin bijna 

niet te vinden in een volk van 50 tot 

80.000 bijen.

Soorten bijenrassen 
In Nederland kennen we 4 soorten 

honingbijen: hybride volken en de 

rassen Zwarte bij, Buckfast en Carnica. 

Hybride volken zijn vaak steeklustig.  

Na het eerste jaar kreeg ik een gifal-

lergie door de bijensteken, maar door-

dat ik regelmatig gestoken ben, heb 

ik inmiddels immuniteit opgebouwd. 

Dit was destijds wel de reden om te 

kiezen voor zachtaardige bijen van het 

ras Carnica. Om mijn volken raszuiver 

te houden, kweek ik ieder jaar nieuwe 

koninginnen. Dit maakt het bijenhou-

den intensiever en meer spannend. De 

teelt lukt niet altijd zoals je het plant. 

Honing oogsten
Normaal oogst een imker 2 keer 

per jaar honing. De voorjaarshoning 

komt van vroeg bloeiende planten en 

bomen, zoals de wilg en fruitbomen. 

Daarna volgt de zomerdracht van on-

der andere de  Acacia en lindeboom. 

Ik oogst in juli alleen zomerhoning, 

omdat in Bosch en Duin in het voor-

jaar weinig bloeit. Per volk oogst ik 

10 tot 20 kg honing. De honing wordt 

geoogst met een honingslinger. Als 

wintervoer voeg ik aan het bijenvolk 

14 kg suikerwater toe. Ik heb een gro-

te vaste kring van afnemers van mijn 

honing, zoals op de Tennisvereniging 

Bosch en Duin. Van een enkel potje 

van 450 gram tot afnemers van wel 

12 kg, omdat ze de honing zo lekker 

vinden. 

Honingbijen met de Aziatische hoornaar als grote bedreiging  

Imker Jan van den Berg Jeths
Waarom ik imker ben geworden? Vanaf mijn 

14e jaar heb ik 3 jaar lang bijen gehouden. 

De aanleiding was de biologieles van een 

leraar die tevens imker was. Daarna koos 

ik voor een technische opleiding in Delft. 

Maar de liefde voor de bijen is altijd ge-

bleven. Door het houden van bijen ben je 

intensiever bij de natuur betrokken, zoals 

over bloeiperioden en de verschillende 

soorten bomen en planten. Sinds 15 jaar 

heb ik nu tussen de 8 en 15 volken. 

Aziatische Hoornaar 

Aziatische Hoornaar nest  

Koningin

Jan van den Berg Jeths, imker in Bosch en Duin
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De bedreigingen van bijen door de 

varroa mijt en de Aziatische hoornaar

De honingbij wordt echter bedreigd 

door het veelvuldig gebruik van insec-

ticiden in de landbouw. Daarnaast is er 

bijensterfte door bijenparasieten als 

de varroamijt en de laatste jaren door 

de Aziatische Hoornaar. De vraag is 

nu zelfs of het houden van bijen in 

Nederland stand kan houden, door 

de snelle opmars van deze hoornaar, 

zonder natuurlijke vijanden. 

De varroamijt in de bijenvolken moet 

bestreden worden omdat een volk 

anders dood gaat. De bestrijding 

gebeurt door het wegsnijden van dar-

renbroed in het voorjaar, het verdam-

pen van mierenzuur in augustus en het 

druppelen van oxaalzuur in december.

Het grootste probleem is op dit 

moment de Aziatische hoornaar, een 

wespensoort. Dit insect is 3,5 cm 

lang en de helft groter is dan een bij. 

De hoornaar heeft geen natuurlijke 

vijanden en moet bestreden worden 

door het vernietigen van de nesten. 

Een steek van een (Aziatische) hoor-

naar kan pijnlijker zijn dan een steek 

van een gewone bij. De kans dat je 

door een hoornaar wordt gestoken, 

is echter veel kleiner dan een steek 

van een gewone bij. Hoornaars komen 

namelijk niet af op zoetigheid en eten. 

De hoornaar voedt zich met het eiwit 

(lichaam) van een honingbij en heeft 

grote hoeveelheden eiwit nodig voor 

het broednest. De hoornaar plukt de 

bijen gewoon uit de lucht vlak voor de 

kast. Hierdoor kan een volk decimeren 

en dood gaan. De hoornaar is in 2004 

uit Azië meegelift met een schip en 

in Frankrijk aan land gekomen. Nu 

schuift de hoornaar steeds verder op 

naar het noorden. In 2017 werd het 

eerste nest in Nederland ontdekt. In-

middels is de hoornaar in heel Neder-

land waargenomen. 

In tegenstelling tot een bijenvolk 

overwintert alleen de hoornaar konin-

gin die in het voorjaar weer een nest 

bouwt. Eerst een klein nest op be-

perkte hoogte en vanaf mei een nest 

hoog in een boom. Het nest kan zelfs 

de omvang krijgen van een skippybal. 

Er is nu een task force opgericht om 

de hoornaar te bestrijden. Dit doen 

we door in het voorjaar koninginnen 

te vangen en na mei nesten te lokali-

seren en vernietigen. Door hoornaars 

te vangen en van een minuscule zen-

der te voorzie, kan het nest meestal 

gelokaliseerd worden. Vernietiging 

vindt plaats door een gespecialiseerd 

bedrijf omdat dit gevaarlijk is en met 

een hoogwerker moet gebeuren. De 

overheid vergoedt deze verwijdering.

Ook in Bosch en Duin zat vorig jaar 

een nest, op de hoek van de Baarn-

seweg en Taveernelaan. Het nest is 

helaas niet gevonden. De tuinen zijn 

groot en dat is lastig zoeken. Mocht 

je dit voorjaar of zomer hoornaars 

aan treffen in je tuin, dan kun je dit 

melden op waarneming.nl of contact 

opnemen met de NBV afdeling Zeist, 

info@nbvzeist.nl.

In februari kreeg Sylvana Bouwens uit 

Bosch en Duin haar bachelordiploma  

verpleegkunde uitgereikt, in het bijzijn 

van haar 97-jarige vader. Ze heeft al 

een heel werkend leven buiten de zorg 

achter de rug. Ik ben benieuwd om te 

horen wat voor een ommezwaai daar 

achter zit. Op een mooie voorjaarsdag 

ging ik in gesprek met Sylvana, slechts 

een kleine wandeling van mijn huis 

vandaan.  

Sylvana, kun je eerst wat meer over 
jezelf vertellen?
Ik ben in 1963 geboren in Nuenen en 

opgegroeid in Valkenswaard. Sinds 

1998 woon ik in Bosch en Duin aan de 

Douglaslaan, samen met mijn huisge-

note en goede vriendin Jacqueline. 

Een mooie plek in het midden van 

het land en destijds makkelijk  aan 

te reizen naar mijn werk bij Philips in 

Amsterdam en later het ministerie van 

Defensie in Den Haag. 

In 1985 ben ik begonnen met de studie 

Chinese taal en letterkunde in Leiden, 

maar heb die door familieomstandig-

heden niet afgemaakt. Ik ben toen de 

Schoevers Opleiding gaan doen en als 

secretaresse begonnen bij Avery Den-

nison in Hazerswoude-Rijndijk, een 

multinational in zelfklevend materiaal 

en een pionier in kwaliteitsmanage-

ment. Daar werd een zaadje geplant! 

In mijn werk heb ik veel dubbelfunc-

ties gehad. In die tijd kwam internet 

en e-mail op. Ik bleek aanleg voor 

ICT te hebben en werd aangesteld als 

trainer om medewerkers op te leiden.

En wat kwam er daarna op je pad?
Omdat het weer begon te kriebelen, 

ben ik toch weer gaan studeren, dit 

keer Bedrijfskunde door mijn belang-

stelling voor kwaliteitsmanagement. 

Ik wilde graag aan de slag bij Philips 

vanwege de internationale omgeving 

en ik kreeg daar inderdaad een baan 

als auditor van de bedrijfsprocessen. 

Ook op het gebied van communica-

tie heb ik daar veel gedaan, zoals de 

interne voorbereiding op de euro 

en de euro-introductiedagen. Met 

deze ervaring en mijn communica-

tiekennis kon ik goed terecht bij het 

ministerie van Defensie in Den Haag. 

Ik ging daar vervolgens werken aan 

projecten voor de euro, de millenni-

umovergang en de invoering van het 

INK-managementmodel. Het beviel 

heel goed bij het ministerie. Wel viel 

mij de grote hiërarchie op, terwijl bij 

Philips de lijntjes heel kort waren. 

Vanuit het ministerie kreeg ik de mo-

gelijkheid om als kwaliteitsadviseur 

en auditor te werken op Vliegbasis 

Soesterberg en kon toen op de fiets 

naar het werk; tijdens een winter 

zelfs op langlaufski’s. Een hele fijne 

tijd, waarbij ik veel samenwerkte met 

burgers en militairen om bedrijfs-

processen te verbeteren. In die tijd 

ben ik door Defensie ook opgeleid 

als vertrouwenspersoon om mee te 

werken aan een veiliger werkklimaat.

Na een reorganisatie en per-

soneelsreductie ben ik via een 

‘werk-naar-werk-begeleiding’ weg-

Interview met Sylvana Bouwens door Laura Willemsens
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gegaan bij Defensie in 2013  en kwam 
terecht als directeur-bestuurder bij 
het bedrijf van mijn tweede vader, 
Paternotte Beleggingsmaatschappij. 
Ik werkte vanaf 2007 ook al voor 
zijn maatschappij die voornamelijk 
belegt in onroerende goederen en 
hypothecaire schuldvorderingen. De 
vennootschap verhuurt appartemen-
ten en bedrijfswoningen in Nederland 
en beheert luxe vakantiewoningen in 
Nederland, België en Oostenrijk. Een 
interessante en uitdagende klus om 
dat allemaal goed bij te houden. Na 
enige jaren overleed helaas mijn twee-
de vader en had ik een moeizame band 
met de nieuwe eigenaar. Dit bracht 
mij ertoe om te vertrekken. Ik sollici-
teerde naar diverse functies op mijn 
vakgebied van kwaliteitsmanagement 
lagen, maar werd niet aangenomen; 
zelfs niet als het een honderdprocent-
match leek. Zou het misschien aan de 
leeftijd liggen, dacht ik? Ik ben toen 
op zoek gegaan naar een functie waar 
ze mij met mijn 55 jaar nog wel wilden 
en waarin ik nog met veel plezier zou 
kunnen werken. Ik kwam uit bij ver-
pleegkundige. 

Hoe kwam je erbij om de opleiding 
van verpleegkundige te gaan doen?
Als tiener wilde ik eigenlijk al ver-
pleegkundige worden door de ver-
halen die mijn tante vertelde. Zij was 
hoofdzuster – dat heette toen nog 
zo – in een ziekenhuis en dat vak is mij 
altijd blijven boeien. Zo ben ik in 2018 
begonnen aan HBO verpleegkunde, in 
deeltijd van 3,5 jaar. Tijdens deze stu-
die heb ik stage gelopen bij Biltse Hof 
in Bilthoven, kleinschalige woonomge-
ving voor mensen met dementie, een 
wijkteam van Buurtzorg in Bilthoven 
en een wondzorgteam van Allerzorg in 
Leusden. Al bij de eerste stage wist ik 
dat ik de juiste keuze had gemaakt. Ik 
voelde mij meteen op mijn plek, merk-
te dat ik als redelijk rustig persoon 
en door mijn leeftijd en ervaring mij 
makkelijk kan inleven en goed meepra-
ten. Ik weet bijvoorbeeld nog wie Wim 
Kan is, haha. 

Ik heb wel wat langer over de studie 
gedaan, deels door de Coronaperio-
de, het willen blijven voortzetten van 
vrijwilligerswerk en een nierdonatie 
bij leven. Maar bovenal omdat ik 
ervoor koos om als lid van de Bond 
van Wapenbroeders met mijn vader, 
een Indië- en Koreaveteraan, naar 
de herdenkingen en de Cenotaph 
Parade op en rondom Remembrance 
Sunday  (rondom 11 november) in 
Londen te zijn in plaats van aan de 
toetsweken deel te nemen. Het was 
heel mooi om hem dan te begelei-
den en aan de plechtigheden deel te 
nemen. De studie duurde weliswaar 
langer dan bedoeld, maar ik heb 
geen spijt. Nu kunnen we niet meer 
samen naar Londen, maar zolang zijn 
gezondheid het toelaat blijven we wel 
samen gedenken in Valkenswaard en 
omgeving.  
 
Hoe ging het je verder met je werk-
zame leven?
In 2022 ben ik teruggekeerd bij 
Paternotte Beleggingsmaatschappij, 
omdat daar weer vraag was naar mijn 
advies en beheerwerk. Overigens is 
Paternotte ook een bekende naam 
uit de politiek, D66 Kamerlid Jan 
Paternotte. Hij is inderdaad familie 
van wijlen mijn tweede vader en lijkt 
opvallend veel op hem in zijn jonge 
jaren. 

En nu een baan in de verpleging?
Naast het werk voor de vennoot-
schap werkte ik als oproepkracht 
voor Buurtzorg in o.a. Bilthoven en 
Bosch en Duin. Op dit moment ben ik 
op zoek naar een functie van kwali-
teitsverpleegkundige, waarin ver-
pleegkunde en kwaliteitsmanagement 
samenkomen. Ik heb gesolliciteerd 
in onze regio bij een tehuis voor ou-
deren maar ben afgewezen. Gelukkig 
niet vanwege mijn leeftijd noch mijn 
tekort aan vlieguren als beginnend 
professional in de zorg, maar omdat 
een interne collega direct aan de slag 
kon en ik pas per 1 augustus beschik-
baar ben. Ik ben dus heel hoopvol dat 
het nog deze zomer gaat lukken. Dan 
is de ommezwaai helemaal compleet!

Over Sylvana Bouwens

Sylvana heeft een passie voor Golden Retrie-

vers (“goudkleurige Goldens uit een werklijn”, 

aldus Sylvana) en is sinds 1,5 jaar (weer) in het 

bezit van een jonge hond. Ze wandelt met hond 

Skip graag in onze bosrijke omgeving zoals het 

Panbos, bij Dijnselburg of rondom de tennis-

baan. Binnenkort heeft ze een zogenaamde 

‘working test’ om de hond ervaring op te laten 

doen voor de jacht, wat ze beoefent in haar 

vrijetijd. Ze gaat dan naar Ankeveen en helpt 

daar met ganzenbeheer. Verder is Sylvana lid 

van de Tennisvereniging Bosch en Duin. Soms 

is ze op de baan te vinden, maar even vaak of 

nog vaker helpt ze mee achter de bar. Ook is ze 

lid van het Oudemuziekkoor Bosch en Duin als 

alt en secretaris-penningmeester. Interessant 

om te weten dat dit koor begonnen is in 2015 in 

de sociëteitsruimte beneden. Toen deze ruimte 

te klein werd, is het koor voor de repetities en 

uitvoeringen verhuisd naar de ‘Leergemeen-

schap Toermalijn’ aan de Duinweg. Zingen is 

tegenwoordig behoorlijk populair en volgens 

Sylvana zeker goed voor de gezondheid. Op 

zondagmiddag 12 oktober aanstaande is er weer 

een concert van het Oudemuziekkoor, met 

natuurlijk Sylvana.
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Prachtige natuurwandeling op Landgoed Beerschoten

Op een zonnige vrijdagmiddag  in april, met frisgroen blad aan de bomen, genoten leden van de Vereniging 

Bosch en Duin van een prachtige natuurwandeling op Landgoed Beerschoten. Boswachter Jacqueline van Dam 

en vrijwillige gidsen van het Utrecht Landschap namen ons mee in verhalen over het cultuur historisch landschap 

en de grote variëteit aan bomen. Het was ook een goede gelegenheid om met elkaar bij te praten, dat begon al 

onderweg op de fiets er naar toe.

Landgoed Beerschoten
In vroegere tijden was Landgoed Beerschoten onderdeel van het vrouwenklooster in De Bilt. Ruim 200 jaar 

geleden kwam het landgoed in particulier eigendom van de familie Steengracht van Oostcapelle, die het huidige 

landschap met bomen heeft aangelegd. In 1966 werd het Landgoed Beerschoten aangekocht door het Utrechts 

Landschap. Vervolgens kwam het landhuis in 2002 in particulier bezit. De fraaie gerestaureerde Orangerie zagen 

we vanuit de verte liggen.

Rondwandeling met veel aandacht voor bomen
Een van de oudste eiken op het landgoed is bijna 300 jaar oud, en staat achter een meidoornhaag. Op het 

landgoed staan voornamelijk zomereiken, de wintereiken vind je meer in het oosten van Nederland, vertelden de 

gidsen. We zagen dat de beukenbomen het zwaar hebben vanwege de droogte. Dit is omdat ze oppervlakkig wor-

telen. Bij droogte kunnen ze niet bij het hangwater en grondwater. Deze bomen zijn gevoelig voor ‘zonnebrand’. 

Ze hebben een dunne schors en als ze niet worden beschermd door hun bladerdek wordt de stam te heet en gaat 

barsten (verbranden), in tegenstelling tot de eik met zijn dikke schors. 

Laura Willemsens en Marloes de Bruijn

Even verderop ligt een akker waar zomer- en winterrogge als een soort lappendeken wordt geteeld. Voor de 

graanoogst en het verkrijgen van nieuwe zaden. Een kwart is bestemd voor de wilde dieren, zoals muizen en 

vogels, op het landgoed. De bloeiende akkerranden zijn goed voor de insecten en biodiversiteit. 

Prachtig was ook de wandeling door het paraplulaantje, een voormalige berceau, dat uitkomt op de Vissenkom, 

een ronde vijver. Deze is zo’n 15 jaar geleden opnieuw gerestaureerd met fraaie trappen naar het water. Even 

verderop wandelden we over de Konijnenheuvel, een aangelegde terp met daarop een aangeplante lindeboom, 

een vrijheidsboom, die ook vaak op dorpspleinen te vinden is met eronder een bankje. De bladvorm van de linde 

is een hart, hoe toepasselijk!

Beeldenpark Jits Bakker
Heel bijzonder was aan het eind de wandeling door het Beeldenpark Jits Bakker met fraaie bronzen beelden, zoals 

het herdenkingsbeeld De Parachutist en De tourrenners. De kunstenaar overleed in 2014, maar zijn werk is nog 

altijd springlevend. 

Bij Koetshuis Beerschoten kwamen de twee groepen samen en genoten we van een drankje en hapje. We bedank-

ten Jacqueline en de andere gidsen voor hun inspirerende verhalen. 
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Natuurbrand in Bosch en Duin
Door Roel Schulting en Jan van den Berg Jeths 

Door klimaatverandering en daarbij behorende periodes 
van grotere droogte is het van belang beleid te formu-
leren over brandrisico’s op de Utrechtse Heuvelrug. De 
Vereniging Bosch en Duin heeft in juni vorig jaar een 
informatiebijeenkomst georganiseerd voor bewoners 
over hoe de provincie, Veiligheidsregio Utrecht en de ge-
meente hier vorm aan geven. De Veiligheidsregio Utrecht 
(VRU) heeft toen een uitgebreide presentatie gegeven.

Vervolgens heeft de Vereniging Bosch en Duin met de 
gemeente een gesprek gevoerd over brandpreventie, 
een zogenaamde meterkastkaart met informatie en een 
handelingsperspectief. Een verdere uitwerking vindt nu 
plaats in overleg met de gemeente. 

De VRU is op dit moment bezig met een onderzoek in het 
gebied ‘Kamp van Zeist’ om te kijken hoe dit gebied beter 
ingericht kan worden in relatie tot de brandbaarheid van 
verschillende soorten vegetatie. Tevens wordt nagedacht 
hoe de Utrechtse Heuvelrug ‘gecompartimenteerd’ zou 
kunnen worden om verspreiding van brand te stoppen. 
Rijkswegen, straten of natuurlijke corridors zijn hiervoor 
de eerste mogelijkheid. Bomen langs de weg spelen ook 
een rol en men denkt aan vervanging van bepaalde soor-
ten (brandbare) bomen. Ook bewoners kunnen het bran-
drisico verkleinen door in hun tuin de afstand van bomen 
en struiken tot het huis te vergroten. De verantwoorde-
lijkheid hiervoor ligt uiteraard bij de bewoners zelf.

Verder is er een landelijk onderzoek gaande hoe een 
gebouw ‘schuilwaardig in geval van brand’ gemaakt kan 
worden, aan welke eisen dat moet voldoen en welke 
mogelijkheden daarin te vinden zijn. Het onderzoek richt 
zich nu alleen op zorginstellingen, maar kan op termijn 
ook van toepassing zijn op gebouwen met een andere 
bestemming. Mogelijk kan ook een evacuatieplan worden 
opgesteld. Bosch en Duin heeft gelukkig veel ontslui-
tingswegen. De evacuatie van zorginstellingen is hierbij 
een bijzonder punt van aandacht, deze instellingen liggen 
in het vizier van de Veiligheidsregio. 

Voor Austerlitz is een evacuatieplan bijna klaar. Dit 
bestaat uit een meterkastkaart met aandachtspunten 
bij een calamiteit en een handelingsperspectief met de 
bijbehorende communicatie. We hebben met de gemeen-
te afgesproken dat we in september gaan werken aan een 
evacuatieplan voor Bosch en Duin. Het doel is om eind 
2025 dit plan af te ronden.

Tips voor bewoners om zelf bij te 
dragen aan natuurbrandpreventie:

Onderhoud en inrichting tuin
•   Houd het gras kort (5cm).
•   Snoei bomen, struiken en hagen zodat er 2 tot 3 meter 
     ruimte rondom je huis is.
•   Verwijder tuin- en snoeiafval zoals gras, takken en 
     bladeren.
•   Bouw geen houtwallen met oud droog hout op minder 
     dan 10 meter afstand van bebouwing.
•   Plant Coniferen niet dichterbij de bebouwing dan 10 
    meter.
•   Kies voor heesters en loofbomen. Ze houden meer 
     vocht vast en branden minder snel.
•   Zorg voor een buitenaansluiting met lange tuinslang.
•   Maak open ruimtes tussen jouw huis en de natuur. 
     Gebruik daar stenen of rotsen voor. Of maak een inrit 
     of pad.

Huis
•   Parkeer niet op lang gras of gazon: een hete motor en 
     uitlaat kan brand veroorzaken.
•   Houd dakgoten en daken vrij van droog blad.
•   Plaats een vonkenvanger bij de schoorsteen van de 
     openhaard of kachel.
•   Gebruik een brandwerende coating als je huis een 
     rieten dak heeft.
•   Bij de barbecue: zorg voor brandpreventiemiddelen 
     zoals water, zand of poederblusser. Stel zeker dat von
     ken niet kunnen overslaan naar droge natuur.
•   In geval van brand: houd het huis en tuin nat met een 
     sproei-installatie.

Bereikbaarheid
•   Zorg dat je huis goed bereikbaar is voor hulpdiensten.
•   Plaats een zichtbaar huisnummer aan de openbare weg.
•   Houd de ondergrondse brandkraan in de buurt van je 
     huis vrij. Zorg dat de brandweer er altijd bij kan.

Zo voorkom je natuurbrand in het bos

•   Parkeer niet in hoog gras. Een hete uitlaat kan brand veroorzaken.

•   Blokkeer geen toegangswegen. Geef hulpdiensten de ruimte.

•   Gebruik alleen speciale picknick- en vuurplaatsen. Check altijd bij de terreinbeheerder of je vuur mag maken.

•   Gooi glas en ander afval in de daarvoor bestemde bakken. Glas is vaak de oorzaak van natuurbranden.

•   Rook niet in de natuur.

Kijk voor meer informatie op de website van de Veiligheidsregio Utrecht (VRU) 

https://vru.nl/risicos-in-jouw-omgeving/natuurbrand

Meld je aan voor het actuele natuurbrandrisico via: 

https://www.natuurbrandrisico.nl/abonneren

Op 21 mei is het eerste mantelzorgcompliment 2025 
uitgereikt door wethouder Laura Hoogstraten. 

Wanneer ben ik mantelzorger? 
Je bent mantelzorger als je onbetaald langdurig zorgt 
voor een naaste die dit nodig heeft vanwege een ziekte, 
beperking, psychische problematiek of verslaving. Man-
telzorg komt voort uit een persoonlijke band (bijvoor-
beeld voor je partner, ouder of familielid) en gaat verder 
dan de gebruikelijke zorg voor elkaar.
  
Waardering 
De gemeente Zeist wil alle mantelzorgers graag in het 
zonnetje zetten. Ben je dit jaar mantelzorger en woont 
degene waarvoor je zorgt in de gemeente Zeist?
Dan kun je het Mantelzorgcompliment 2025 aanvragen: 
een tegoedbon van € 30,- die je bij diverse lokale onder-
nemers kunt besteden. 

Hoe kun je het mantelzorgcompliment aanvragen? 
Ga naar www.mantelzorgzeist.nl en vul het aanvraagfor-
mulier in. U kunt het mantelzorgcompliment aanvragen 
tot uiterlijk 28 november 2025. Vragen? Mail naar info@
mantelzorgzeist.nl of bel ons: 030-6925319.

Steunpunt Mantelzorg Zeist
Steunpunt Mantelzorg Zeist is onderdeel van welzijn-
sorganisatie MeanderOmnium in Zeist. Door samen-
werking met en tussen organisaties die mantelzorgers 
tegenkomen te bevorderen en door diverse vormen van 
publiciteit wil Steunpunt Mantelzorg het bewustzijn voor 
het onderwerp mantelzorg in Zeist vergroten en zo de 
positie van mantelzorgers versterken. Voor de gemeente 
Zeist fungeert Steunpunt Mantelzorg als adviseur op dit 
beleidsterrein.

Mantelzorgcompliment van de gemeente Zeist
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Nieuws uit de Commissie Ruimtelijke Ordening
Jan van den Berg Jeths

De nieuwe omgevingswet
De gemeenteraad heeft de transitiestrategie omgevings-
plan Zeist vastgesteld als uitwerking van de omgevings-
wet. Hierin zullen alle bestemmingsplannen voor 2031 
worden omgezet in het zeister omgevingsplan. Zeist is 
hierbij opgedeeld in 9 deelplannen. Er wordt begonnen 
met Austerlitz en Den Dolder Noord. Wanneer Bosch en 
Duin wordt uitgewerkt is nog niet duidelijk. Overigens 
blijven de huidige bestemmingsplannen gelden. Naast 
de uitwerking per deelgebied worden er ook algemene 
thema’s ontwikkeld die voor heel Zeist gelden. De 
participatie bij de uitwerking van de transitiestrategie is 
niet duidelijk geregeld. Of bewonersorganisaties vol-
doende kunnen participeren is (bewust?) niet beschreven.

De Terp, Biltseweg 6
Er wordt nog steeds voortvarend gewerkt aan de verdere 
planvorming van het gebouw tot appartementen. Dit alles 
in nauw overleg met de omwonenden en de commissie 
Ruimtelijk Ordening. 
Het bestemmingsplan moet door de gemeente  wel 
gewijzigd worden naar een woonbestemming en het 
toegestane bouwvlak moet worden gereduceerd tot de 
huidige footprint.
De gemeente is bezig met het opstellen van een beleids-
document voor de omvang van het aantal zorgeenheden 
in Zeist. Als dit gereed is wordt een besluit genomen over 
deze locatie. De ontwikkelaar is regelmatig in overleg met 
de gemeente.

Biltseweg 8, Villa Santhoeck
Dit gemeentelijk monument heeft nu de functie van kan-
toor. De huidige eigenaar zal het gebouw  transformeren 
tot  8 woonappartementen. 
De vergunning voor voor de ontwikkeling van de 8 
appartementen is door de gemeente afgegeven en is nu 
onherroepelijk. 
Op dit moment vinden de voorbereidingen plaats voor de 
start bouw.

WA hoeve
Geen nadere ontwikkelingen
De plannen voor het Noordelijk en Zuidelijk ontwikkel-
veld - grote natuurgebieden-  zijn voorlopig opgeschort 
omdat Altrecht de grond niet op de afgesproken datum 
kan leveren..
Door de stichting Vrienden van de WA hoeve is in 2024 
bezwaar aangetekend tegen de omgevingsvergunning 
voor de historische middenas. De rechter heeft nog geen 
uitspraak gedaan.

Afsluiting spoorwegovergang Den Dolder
De spoorwegovergang in Den Dolder wordt afgesloten 
voor gemotoriseerd verkeer. De overgang blijft wel open 
voor fietsers en voetgangers. 

Het grote dilemma is een goede verbinding van het win-
kelcentrum met een aansluiting op de nieuwe Dolderse-
weg. Hiervoor waren drie mogelijke oplossingen in beeld:

1.   De Fornheselaan/Fornhesebrug
2.  Andreas Foxlaan
3.  Paltzerweg (gelijkvloers)

Voor deze 3 mogelijkheden zijn ook de knelpunten in kaart 
gebracht. Dit zijn knelpunten op het gebied van verkeers-
veiligheid en inpasbaarheid.

De gemeenteraad heeft gekozen, op voorstel van het 
college, voor de eerste oplossing. Deze variant wordt nu 
uitgewerkt. Het streven van de gemeente was om hier in 
het tweede kwartaal een definitief besluit over te nemen, 
maar er is nog niets bekend.

Nieuws van de Verkeerscommissie
Willem Hartman

De afgelopen maanden is het relatief rustig geweest in Bosch en Duin op het gebied van verkeer. Zoals 
aangekondigd is de kruising op de Duinweg-Dennenweg aangepakt, door het plateau weer iets duidelij-
ker te maken. En er viel in die periode een brief van de gemeente op de mat bij de bewoners met meer 
informatie over het project voor de aanpak van alle kruisingen in Bosch en Duin.

Aanpak van kruisingen
De planning is nog ongewijzigd. De start is voorzien in het derde kwartaal van dit jaar en het gehele project 
zou klaar moeten zijn in het tweede kwartaal van 2026. Maar dit soort projecten loopt vaak wat uit. Er is al 
wel voorzien dat de ‘kolken’ onder de kruispunten bij de Taveernelaan-Vossenlaan (bij de Hoefslag) en het 
kruispunt Populierenlaan-Mesdaglaan vervangen gaan worden. De aanpak van die kruispunten, en de daar-
mee gepaard gaande overlast, zal daarom langer duren dan bij de andere kruispunten.

Verbreding Oude Spoorbaanpad
Over de verbreding is nog steeds geen besluit genomen. Zoals vorige keer vermeld, is duidelijk dat de ha-
zelworm ook in het Panbos aanwezig is. Omdat het een beschermde diersoort is, moet de Provincie Utrecht 
daar rekening mee houden in de vergunningsverlening. Daar is nog geen uitsluitsel over. Dat is heel verve-
lend, want het fietspad wordt steeds slechter en drukker. Dat leidt tot gevaarlijke situaties. Dat hebben we 
ook expliciet bij de gemeente onder de aandacht gebracht, maar die kunnen niet eigenhandig aan de slag 
gaan. De provincie is vooralsnog aan zet.
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...deSociëteit
Societeitsavonden
Het sociëteitsseizoen 2024/2025 is succesvol 
afgesloten met onze zomer vrijdagmiddag-
borrel van 27 juni en daarbij een heerlijke 
poffertjeskraam. In september openen we het 
sociëteitsseizoen 2025/2026 met een  
muzikale omlijsting. 

Sociëteitsactiviteiten najaar 2025

Woensdag 17 september
Diner en gezellig nazomers bijpraten en on-
derdompeling in lay-back muziek van de band 
Jazz D’lite.  

Woensdag 15 oktober
Diner en presentatie Stichting Beter Zeist door 
Egbert Visscher, bestuursadviseur Stichting 
Beter Zeist. 
Deze stichting zet zich in voor een mooi en 
groen Zeist en voor meer invloed van burgers 
op hun woon- en leefomgeving, 

Woensdag 19 november
Diner en lezing over de Das en het Utrechts 
Landschap door Boswachter Jacqueline van 
Dam.
Sinds vele jaren levert zij een bijdrage aan ons 
magazine, waarbij ze steeds weer een 
aansprekend thema uit onze natuurrijke 
omgeving weet te belichten.  

Woensdag 17 december
Bosch en Duin Kerstavond, traditionele 
hazenpeper met muzikale omlijsting.

Jeugd
De Sinterklaas viering voor de jeugd staat 
voor eind november gepland. De exacte 
datum volgt nog. 

Vrijdagmiddagborrels 2025 
Ieder kwartaal op de laatste vrijdagmiddag 
van de maand organiseren wij een borrel 
van 16.00-18.00 uur.
In het najaar is er een borrel op vrijdag 26 
september.

Tot slot
Tips en suggesties voor activiteiten zijn 
van harte welkom. Ook zijn we altijd op 
zoek naar enthousiastelingen die de 
sociëteitscommissie willen versterken. 
Stuur mij een bericht via 
societeit@verenigingboschenduin.nl. 
Houd onze online nieuwsbrieven in de 
gaten voor meer informatie over de 
sociëteitsavonden. 
Voor de activiteiten kunt u zich aanmelden 
via de website.

Leyla Boumans, voorzitter Sociëteit

Bar open: 18.30 uur
Diner, tenzij anders vermeld: 19.00
Presentatie op lezingavonden: 20.00
Locatie: Tennisvereniging Bosch & Duin, 
Dennenweg 6, 3735 MS Bosch en Duin

Sociëteit

Jacqueline van Dam


